
سخنراني در ديدار با ميهمانان خارجي مراسم اولين سالگرد ارتحال امام خميني ( ره) - 16 /خرداد/ 1369

بسمااللهالرحمنالرحيم
به همهي برادران و خواهراني كه از نقاط دور و نزديك ميهن بزرگ اسلامي تشريف آوردهاند، تا با ملت ايران، در

سالگرد بزرگترين مصيبتي كه بر او وارد شد، همدردي كنند، خير مقدم عرض ميكنم و از آنها ـ مخصوصا
خانوادههاي معظم شهيدان و شخصيتهاي علمي ـ صميمانه تشكر ميكنم. اميدوارم كه خداوند متعال، به همهي

ما اين توفيق را عطا كند كه انشاءاالله بتوانيم راه سعادت امت اسلامي را كه امام بزرگوارمان آن را گشود و با قوت و
قاطعيت طي كرد و در زندگي و ممات خود، به رهروان آن راه، هدايت و كمك الهي را ارزاني داشت، بپيماييم.

آنچه در سيرهي امام بزرگوار ما برجسته است، يكي، دو مورد نيست. حقيقتا اين انسان والا و برجسته، ابعادي از
زندگي خود را در معرض آموزش و تعليم امت اسلامي قرار داد; ولي دو، سه نكتهي اساسي در زندگي آن بزرگوار

وجود دارد كه هرگز نبايد از ديد ما مؤمنين به رسالت امروزي اسلام، پوشيده بماند.
اولين مسأله اين است كه آن بزرگوار، همهي كارهاي خود را براي خدا انجام ميداد و شايد فتح دلهاي آحاد امت

اسلامي در سراسر عالم ـ با اختلاف سلايق و مسلكها و تربيتها و مؤثرات ـ كه بدون هيچ تفاوتي، در مقابل عظمت و
راه و پيام او، طوع و تسليم بودند و همراهي نشان دادند، ناشي از اخلاص آن بزرگوار بود. او براي خدا حرف ميزد،
براي خدا اقدام ميكرد، براي خدا قهر ميكرد، براي خدا حمايت ميكرد و حاضر بود نپسنديدن آحاد مردمي را براي

خدا تحمل كند و تنها بماند و حركت نمايد.
اخلاص او، نقطهي اساسي حياتش بود. راه آن بزرگوار هم، فقط با اخلاص طيشدني است. تودههاي مردم،

بحمداالله اين اخلاص را دارند و نشان دادهاند. بزرگان و پيشروان و رهبران و علما و انديشمندان و روشنفكران هم،
هرجا كه اين اخلاص را به كار بگيرند و با اخلاص عمل كنند و براي خدا حرف بزنند و كار كنند، توفيق حتمي است.
توفيق، به معناي تأثير سخن در دلهاست. يعني سخني كه صادقانه و براي خدا باشد، تأثير خود را در دلهاي مستعد

ميگذارد و خدا اين تأثير را به او ميدهد. آن بزرگوار، اينگونه بود.
به همين خاطر است كه دشمنان، از اشاره و يك كلمهي سخن او، واهمه ميكردند و دوستان دلگرم ميشدند. در
حوادث دشوار، سخن امام توانست دلهاي افسرده را ـ نه فقط در محدودهي ايران، بلكه در سرتاسر آفاق اسلامي ـ

گرمي ببخشد و حركت را تضمين كند. به هيچوجه نبايد اين خصوصيت را دست كم بگيريم; مخصوصا ما و كساني
كه براي خود، مسؤوليت و وظيفهي خطيري قايل هستيم.

نكتهي ديگر اين است كه او نظر وسيعي به دنياي اسلام داشت و به دنبال همين ديدگاه وسيع، اعتقاد راسخ او به
لزوم اتحاد مسلمين بود. اين، آن نكتهي اساسي است. مسأله اين نيست كه مذاهب يا فرق اسلامي و طوايف

گوناگون سياسي و اعتقادي و مسلكي و غيره، چه تعداد جمعيت يا چهقدر قدرت سياسي و اجتماعي دارند يا ندارند;
مسأله اين است كه اگر ما براي مشكلات جهان اسلام، به دنبال چارهيي هستيم، يا به تعبير درستتر، اگر ما براي
سربلندي و عظمت و عزت اسلام و قرآن مجاهده ميكنيم، اين با اختلاف و درگيري بين مسلمين سازگار نيست.

امام ( ره)، از قبل از پيروزي انقلاب، اين هدف را دنبال ميكردند و به آن توصيه مينمودند. بعد از پيروزي انقلاب
هم، به طريق اولي اين كار را كردند.

اگرچه استعمار از ديرباز، ايجاد تفرقه را جزو هدفهاي خود قرار داده بود; اما بعد از پيروزي انقلاب و بعد از آنكه اين
كانون وحدت اسلامي به وجود آمد، تلاش امريكا و دستياران آن، براي ايجاد تفرقه بين مسلمانان شديدتر شد و

برادركشي را بين مسلمانان به وجود آوردند. امروز در سرتاسر آفاق اسلامي، قلمهاي مزدوري كه با دلارهاي نفتي و
پول كيسهي مرتجعان همپيمان امريكا تغذيه ميشود، هدف و وظيفهشان اين است كه بين مسلمين اختلاف

بيندازند. ميدانستند كه چون انقلاب اسلامي جاذبه دارد و كانون اين انقلاب، مسلمين را در همهي نقاط عالم به
خود جلب خواهد كرد، اين خطر براي امريكا و استكبار وجود دارد كه سرمايهگذاريهاي آنها براي ايجاد تفرقه بين
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مسلمين هدر برود، لذا تلاششان را زيادتر كردند.
امروز در دنيا، براي ساختن مسجد ضرار، پول خرج ميشود. براي ساختن دستگاهها و ايجاد پايگاههايي به مقصود و
منظور ضربه زدن به وحدت اسلامي و ايجاد درگيري و اختلاف بين فرق اسلامي، پول خرج ميشود. اشخاصي مثل

شيطان هستند كه همانگونه كه او به پروردگار عالم عرض كرد: "لاغوينهم اجمعين" و وجود خود را وقف اغوا و
اضلال بندگان خدا كرد، اينها هم وجود خود را براي ايجاد اختلاف، وقف كردهاند. متأسفانه در همه و يا اغلب

كشورهاي اسلامي، كساني با تكيه به سياستهاي امريكا، همين كار را ميكنند.
ما معتقديم كه اسلام، وحدت مسلمين و اتحاد نيروهاي مؤمن به خدا و موحد را يكي از فرايض قرار داده است. ما

معتقديم كه يكي از بزرگترين اهداف حج خانهي خدا اين است كه مسلمانان را به هم نزديك كند. اينكه خدا
فرموده است: "واذن في الناس بالحج يأتوك رجالا و علي كل ضامر يأتين من كل فج عميق" و همهي مردم

مسلمان عالم را در روزهاي معين و در عرصههاي محدودي مانند عرفات و مشعر و منا و مسجدالحرام جمع ميكند;
چرا اينها اينقدر از آشنايي مسلمين با هم ميترسند؟! مسأله اين است كه وحدت اسلامي و وحدت بينش و نظر و

سخن مسلمين، براي استكبار و در رأس آن، امريكاي غدار و ابزارهاي او در دستگاه حاكميت سلطه در عالم،
خطرناك است. اين، حقيقتي است كه امام بزرگوار ما بارها آن را بيان كرد.

جمعي از برادران مسلمان، از نقاط مختلف عالم، در اينجا جمع هستيد. اين دو نكته را از امام خميني ( ره) به ياد
داشته باشيد: اول، اخلاص كه مايه و روح همه چيز است و دوم، هدف بزرگ وحدت اسلامي. البته امام بزرگوار ما
اين بذر را پاشيده و امريكا چه بخواهد و چه نخواهد، نهال اسلام و انقلاب اسلامي در حال رشد است. مرتجعان و

وابستگان به امريكا، چه بخواهند و چه نخواهند، اين حركت رو به ادامه و استمرار است. از ناحيهي دشمنان،
ضربهيي به اين حركت وارد نخواهد شد; مگر اينكه خداي ناكرده خود مؤمنين، با سوء عمل و عدم پايبندي به
وظايف، به خودشان ضربه بزنند; والا راه، يك راه هموار و پيمودني و هدف، بسيار روشن است و دشمن نخواهد

توانست اين راه را قطع كند.
خداوند انشاءاالله همه رهروان اين راه را كمك و تأييد كند و شهداي عزيز اين راه را با اولياي خودش محشور

بفرمايد و روح مقدس امام بزرگوار ما را با ارواح طيبهي پيامبران و ائمهي هدي ( عليهمالسلام) محشور بفرمايد و
انشاءاالله قلب مقدس وليعصر ( ارواحنافداه) را از ما راضي و خشنود كند و روح مقدس امام بزرگوارمان را هم از

ما راضي بفرمايد.
والسلام عليكم و رحمهاالله و بركاته
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